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حاشیه های پررنگ تر از متن یک گزارش
با گذشت چند روز از ارائه گزارش نهایی کمیسیون برجام، دعواهای اعضا همچنان ادامه دارد

از کمیســیون برجام، آن طور که پیش تر هم زمزمه اش بود، دو گزارش درآمد. 
یک گزارش به طور رسمی که در صحن مجلس هم خوانده شد و گزارش دیگری 
به صورت بیانیه غیررســمی از سوی پنج عضو این کمیســیون که در رسانه ها 
منتشــر شد. گزارش اول تقریبا سرتاســر نکات منفی برجام را ردیف کرده بود و 
گزارش دوم نکات مثبت را. نشــانه ها و گفته ها نشان از اختلاف شدید اعضای 
کمیسیون داشــت که دعوای لفظی آن ها در جلســات به ویژه جلسه آخر را در 
پی داشــته است. اما این دعواها با گذشــت چند روز از ارائه گزارش همچنان از 

طریق رسانه ها ادامه دارد.

آنپنجنمایندهچهمیگویند؟
پس از ارائه گزارش کمیسیون در صحن علنی مجلس، پنج نماینده معترض 
کمیسیون بیانیه جداگانه ای منتشر کردند و با ذکر مقدمه ای، 165 دستاورد 
ایــران در برجام را ذکر کردنــد. این بیانیه به امضای عــلاء الدین بروجردی، 
غلامرضا تاجگردون، مســعود پزشکیان، عباسعلی منصوری آرانی و منصور 
حقیقت پور رسیده اســت. در مقدمه این بیانیه چند نکته ذکر شده است. اول 

اینکه شکله اعضای کمیسیون از ابتدا بیانگر ورود جریان 
یکسویه در شکل گیری، تنظیم گزارشات و مدعوین بوده 
است، دوم اینکه »بنا بر اصرار رئیس کمیسیون« به شکل 
پدیده جدیدی که دون شــأن مجلس اسن، گزارش ها و 
نهایتــا متن نهایی به اذعان رئیس کمیســیون »خارج از 
مجلس« تدوین شده است. سوم اینکه با اینکه برحسب 
مصوبه کمیســیون قرار بوده کمیســیون گزارش های 
کمیته های پنج گانه تخصصــی را اعمال کند، گزارش 
نهایی تنظیم شده توسط ریاست کمیسیون خلاف جریان 
قبلی و براساس گفتمانی است که از ابتدا مخالف برجام 
بوده اســت. چهارم هم اینکه به دلیل سوگیری حاکم بر 
کمیســیون به تذکرات اعضا توجه نشده و این گزارش، 
به رأی اعضای حاضر در کمیســیون )با توجه به اینکه 3 
نفر از اعضا به دلیل اعتراض جلســه را ترک کرده بودند( 

گذاشته شــده که در نهایت با رأی 6 نفر مثبت و 4 نفر منفی به تصویب رسیده 
است.

نمایندگان معترض اما این نکات را از طریق رسانه ها هم بیان کردند. منصوری 
آرانی همان روز قرائت گزارش در مجلس در صفحه اینستاگرامش همین نکات 
را عنوان کرد و در آخر متنش هم نوشــت: »خداوند به تو پنام می برم و از تو مدد 
می طلبم«. تاجگردون هم همان روز یکشنبه در مصاحبه ای با بیان این مطالب 
و مغرضانه خواندن گزارش گفت: »در جلســه کمیسیون هم گفتم که می دانم 
این گزارش قلم هیچ کدام از اعضای کمیسیون نیست بلکه قلم تیم جلیلی است 
که نوشته و ارائه شده است«. تاجگردون دیروز هم درمورد این ادعای بذرپاش 
که گزارش از چهارشــنبه به آن ها تحویل داده شــده، در اینستاگرامش نوشت 
که بذرپاش در جلســه آخر کمیسیون قسم جلاله خورده است که متن گزارش 

را یه ربع قبلش دیده است. 

میخواهنددیکتاتوریراهبیندازند
علیرضا زاکانی رئیس کمیســیون ویژه برجام اما امــروز در مصاحبه ای به برخی 
اظهارات پاسخ داده است. زاکانی این موضوع که تعدادی از اعضا اصرار داشتند 
که پیش نویس گزارش خارج از کمیسیون نوشته شده است، کاملا رد می کند و 
می گوید این گزارش ها از صفر تا صد آن، مصوبه جمع اعضای کمیسیون است. 
زاکانی در بخش دیگری به این موضوع می پردازد که وزارت خارجه با کمیسیون 
همکاری نکرده است. به گفته او کمییسیون تعداد 65 سوال را به وزارت خارجه ارائه 
کرده است ولی این وزارتخانه به آن پاسخ نداده است: »آقای قشقاوی یک بار تماس 
گرفتند و به شوخی گفتند که تو خیلی موضوع را جدی گرفته ای و مساله برجام حل 
شده است. ولی من پاســخ دادم نه این گونه نیست و کار بسیار جدی است«. وی 
همچنین درمورد این مسئله که این نمایندگان مطرح کرده بودند که متن گزارش 
در روز شنبه در اختیار اعضا قرار گرفته و پیش تر اعضا از آن خبر نداشته اند، تاکید 
کرد که کمیسیون متن گزارش را از چهارشنبه به اعضا ارائه کرده است. زاکانی در 
ادامه با بیان اینکه همه حرف های این افراد جواب های مســتدل دارد، می گوید 
این نشان می دهد که این ها می خواهند در این مملکت دیکتاتوری راه بیندازند: 

»من گفتم اگر شما بخواهید این کار را بکنید من به همه مردم خواهم گفت شما 
چه می خواهید بکنید و نخواهم گذاشت حق شهدا و حضرت آقا ضایع شود«. به 
گفته زاکانی این افراد می خواستند کمیســیون فقط حرف دولت را بپذیرد و هیچ 
بررسی دیگری انجام ندهد.  زاکانی درمورد روز آخر جلسه کمیسیون نیز می گوید 
پس از اینکه متن گزارش را ارئه کرده اند، »اعتراض هماهنگ این ســه چهار نفر 
به پیش نویس گزارش آغاز شد که این گزارش ها برای کمیته ما نیست و چنین و 
چنان است«. زاکانی تاکید می کند که او به هر نقدی که آن ها می کرده اند پاسخ 

مستدل داده است که همین پاسخ های او باعث شده آن ها جلسه را ترک کنند.

ازاولمیگفتندبرجامخیانتاست
وهرگزنخواستندآنرابررسیکنند

اما اظهارات زاکانی بی پاسخ نماند. پزشکیان امروز در مصاحبه ای با اشاره به اینکه 

آن ها با توجه به رای گیری کمیسیون می گویند مخالفین گزارش، دموکراسی را 
رعایت نکرده اند، می گوید: »ما درباره گزارش در کمیسیون رای گیری کرده ایم، 
در حالی که در داده های علمی درمورد عدد و رقم رای گیری نمی شود، بلکه باید 
با عدد و رقم، واقعیت و اطلاعات را به جامعه منتقل کرد«. پزشکیان  تصریح کرده 
است که وقتی می خواهی یک واقعیت را با رای گیری به جامعه بگویی یعنی می 
خواهی ســر جامعه کلاه بگذاری و واقعیت را کتمان کنی، پیدا کردن این مطلب 
که ما در اقتصاد چقدر ضرر کرده و در چه جاهایی چه هزینه هایی را به ما تحمیل 
کردند، رای گیری نمی خواهد بلکه باید به مــردم گزارش دهیم که آن هم باید از 
طریق روش علمی باشد. او با بیان اینکه نظر یک تعداد از اعضای کمیسیون این بود 
که برجام خیانت به کشور است، گفت آن ها هرگز قصد این را نداشتند که بخواهند 
به صورت منطقی و عاقلانه برجام را بررسی کنند. پزشکیان همچنین درخصوص 
تنظیم نهایی گزارش گفته است که آن ها در این گزارش از مواردی که خوششان 
می آمده، استفاده کردند و مواردی که برخلاف نظرشان بوده است را حذف کردند.

انتظارارائهپاسخکتبیبعداز20ساعت
پاسخشفاهیغیرمعمولبود

حسن قشقاوی معاون کنســولی و پارلمانی وزارت خارجه 
نیز این ادعای زاکانی را که وزارت خارجه به آن ها بی توجه 
بــوده، رد کرد و گفت که آن ها نه تنهــا بی توجه نبوده اند، 
بلکه بسیار جدی به دعوت های آن ها پاسخ مثب داده اند 
و در جلسات کمیسیون شرکت کرده اند و جواب نمایندگان 
را در کمیســیون داده اند. وی در عین حال تاکید کرد که 
انتظار مجلس این است که وزارت خارجه بعد از ۲۰ ساعت 
جلســه حضوری، به ســوالات نمایندگان مکتوب پاســخ 
دهد یا مشــروح جلسه را مکتوب به به آن ها رائه کند، ولی 
این موضوع در هیچ یک از مجالس مرســوم نبوده است. 
قشقاوی تصریح کرد: »تفاوت موضوع مطرح شده در دو 
دیدگاه بود. وقتی آقای زاکانی نامه مکتوب برای پاسخ به 
سوالات نمایندگان در کمیسیون برجام را دادند طی تماسی 
به ایشان عنوان کردم که این جلســاتی که برگزار کردیم چه بود؟ مگر جلسات 
پاسخ وزارت خارجه به کمیسیون برجام نبود؟ مگر در جلسات علنی و غیر علنی 
کمیسیون ها رســم بر این اســت که یک بار پاسخ شــفاهی بدهند و بعد پاسخ 
مکتوب ارائه دهند؟«. معاون کنسولی و پارلمانی وزارت امور خارجه همچنین 
گفت که در زمان ارائه نامه از سوی زاکانی، تیم وزارت خارجه در نیویورک حضور 
داشت و مشــغول برگزاری جلســات و دیدارهای دوجانبه بود و قشقاوی به آن 
ها پاسخ داده اســت که از کجا می توانیم وقتی آن ها در جلسه هستند آن ها را 
پیدا کنیم و پاسخ سوالات شما را بدهیم. وی در ادامه می گوید: »آقای زاکانی 
گفتند بگویید تیم بازگردد و من به شــوخی پاســخ دادم آنقدر جدی نگیرید. اما 
الان می گویم پاسخ رســمی ما این است که ما به سوالات کمیسیون به صورت 
شــفاهی جواب دادیم. ضمن اینکه تیم مذاکره در نیویورک است و امکان پذیر 

نیست جواب سوالات داده شود«.

درسیاستاگرکسیراهنمایاشتباهبزند،جامعهبهخطرمیافتد
رئیس جمهور گفت:  در زندگی اجتماعی و سیاســی همه باید یاد بگیریم اگرمی خواهیم به چپ برویم باید راهنمای چپ بزنیم اگر بر عکس عمل کنیم یعنی راهنمای راســت بزنیم و به چب 
بزنیم فاجعه آفریده می شــود. حســن روحانی در همایش طلایه داران فرهنگ ترافیک با بیان اینکه اگر در سیاســت کسی راهنمای اشــتباه بزند، جامعه به خطر می افتد افزود: اگر کسی 
در مســیری که نباید دور بزند، دور زد برای خود و ســایرین خســارت ایجاد می کند و ما باید از نظم ترافیکی به نظم اجتماعی و سیاسی برســیم. روحانی در بخش دیگری از سخنانش با بیان 

اینکه رعایت مقررات راهنمایی و رانندگی به معنای قانون گرا بودن مردم اســت، تاکید کرد که این موضوع اولین علامت نظم کشــور از نگاه کسانی است که از خارج از کشور به ایران می آیند 
و اگر ترافیک شــهرها منظم و در چارچوب قانون باشــد، آنها آن را علامتی بر قانون گرایی ایرانیان می دانند و لذا خیابان های ما می تواند آینه و مظهری از تمدن ایرانی باشد. روحانی همچنین 

درخصوص مســئله ترافیک تصریح کرد که ریشــه مساله ترافیک فرهنگ است و گرچه ترافیک هم یک مســاله اجتماعی و هم یک مساله اقتصادی است و به جان و اوقات مردم مربوط است، 
اما فرهنگ در این بین مهمترین مساله است.

تصمیم درمورد برجام با رهبری است
دبیــر مجمع تشــخیص مصلحــت نظام 
درخصــوص بررســی برجــام در مجلــس 
گفت: مجلس بایــد نظرش را اعلام کند، 
اما این مسئله چون یک مسئله ملی است 
نهایتا رهبر انقلاب تصمیم خواهند گرفت. 
محســن رضایی همچنین با بیــان اینکه 

تلاش های دیپلماتیک دولت در سیاست خارجی قابل تقدیر است، تاکید 
کرد که باید مراقب سوءاســتفاده دشــمنان باشــند. به گفته دبیر مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام یکــی از ابهاماتی که در رابطه با برجام اســت 
همین است که هنوز روشــن نیســت که دولت امریکا و اروپا چه رفتاری 
می خواهند با رفع تحریمها داشــته باشند و آیا می خواهند تحریمها را لغو 
بکنند یا می خوهند تعلیــق بکنند یا می خواهند بعضی از تحریم ها را نگه 

دارند بعضی را نگه ندارند. 

از پیچ خطرناکی عبور کردیم 
حجت الاسلام رســول منتجب نیا قائم مقام 
حزب اعتماد ملی با بیان اینکه تیم مذاکره کننده 
بسیار با دقت و ضمن درنظر گرفتن منافع ملی 
مذاکرات را دنبال کردند، گفت: امروز خطرات 
دفع شده است و از پیچ خطرناکی که امنیت ما را 
سلب می کرد، عبور کردیم. منتجب نیا با اشاره 

به روندی که دولت گذشته در تقابل با دنیا در پیش گرفته بود، گفت چنانچه آن 
روند ادامه پیدا می کرد و اگر روحانی به عنوان رئیس جمهور انتخاب نمی شد ما 
باید تاوان های بسیار دیگری را می پرداختیم. وی تاکید کرد که شعار واقع بینانه 
روحانی درباره چرخیدن هم زمان سانتریفیوژها و چرخ زندگی مردم، در کنار گفته 
رهبری درباره نرمش قهرمانانه کارساز افتاد. منتجب نیا همچنین تصریح کرد که 
همه علاقه مند هستیم هرچه زودتر تحریم ها برداشته شود و باید بدانیم مسیری 

وجود دارد که اجتناب ناپذیر است.

نباید با ظالم گفت وگو کرد
علی اکبر ولایتی در خصوص سخنان اخیر 
رهبــری مبنی بر اینکــه مذاکره بــا آمریکا 
ممنوع است و راه نفوذ را باز می کند، تصریح 
کرد که از ابتدای انقلاب، امام خمینی)ره( 
و رهبــری موضع ثابتــی را در این خصوص 
داشته اند. رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک 

تاکید کرد که ایران با توجه به مواضع منفی و مخربی که آمریکا چه در رابطه 
با ایران و چه جهان اســلام و صحنه بین المللی داشــته مذاکره را متوقف 
کرده است، مگر مواردی استثنا که مانند آن را در مذاکرات هسته ای شاهد 
بودیم. مشــاور رهبر انقلاب تاکید کرد که با توجه بــه آنچه در عراق، یمن، 
ســوریه و فلســطین می گذرد، همه آمریکا را به عنوان پرچم دار ظلم علیه 
مردم بیگناه کشــورهای اســلامی می دانند و نباید با این ظالم تا زمانی که 

ظلم می کند گفت وگو کرد.

 آدم های نادان 
تفرقه افکنی می کنند

گــر  »ا گفــت:  رفســنجانی  هاشــمی  آیت اللــه 
شــیاطین بگذارنــد و اگــر اهــل فکر و دلســوزان 
امــت وارد میدان شــوند، می توان امیــدوار بود که 
 به تدریــج و مرحله به مرحلــه دنیای اســلام را جلو 

ببریم«.
پایــگاه خبــری اطلاع رســانی آیت اللــه هاشــمی 
رفســنجانی صحبت های ایشان که در سال 13۷۷ 
طــی ســخنانی در اجلاس غدیــر بیان شــده بود، 

بازنشر کرد. 

نادانهادرهمهمذاهبوفرقهها
وجوددارند

رئیس مجمــع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره 
به ابزارهای پیشــبرد دنیای اســلام اظهار داشت: 
»ابزارش همیــن کنفرانس های اســلامی، همین 
رفت  و آمدهای اســلامی، ارتباطات دانشــگاه ها، 
علمــا و ایــن مراکــز هســت و موانــع آن اظهارات 
غیرعاقلانه و تفرقه  افکنانه   ای اســت که در هر یک 
از فرقه   ها و مذاهب آدم  های نادانی پیدا می شــوند و 
می   گویند و آدم های دلســوز و مخلص اما کوتاه   بین 
 و بی  اطلاع از حقایق ممکن است مزاحمت و تفرقه 

درست کنند«.
هاشمی رفسنجانی ادامه داد: »بحث کارساز برای 
الان این اســت که دنیای اســلام را بر چه محوری 
اداره کنیــم. الان بایــد بدانیــم برنامــه فرهنگی و 
عقیدتی چه باشــد. الان باید بدانیم با چه محتوایی 
 بایــد زندگــی خــود را اداره کنیــم و دنیــای خود را 

بسازیم«.
وی بــا بیان اینکــه جریــان اختلاف افکنــی میان 
شــیعه و ســنی مخاطراتی جــدی به همــراه دارد، 
تصریــح کــرد: »آدم  هــای نادانــی هســتند که در 
هــر یــک از فرقه   هــا و مذاهــب پیــدا می شــوند 
تفرقه  افکنانــه  ای  و  غیرعاقلانــه  اظهــارات   و 

می   گویند«.

دنیایینیستکهبگوییمفقطتشیع
وخودراحفظکنیم

رئیس مجمــع تشــخیص مصلحت نظام بــا تاکید 
بــر اینکه قرآن، محتــوای اداره و ســازندگی زندگی 
اســت، خاطرنشــان کــرد: »قــرآن کــه از حدیث 
فتح خیبر روشــن تر اســت، ســنن روشــن حضرت 
رســول)ص( اســت. ســنن صحابه هــای متعدد 
و مقبــول فرقیــن هســتند کــه می   توانیم بــا آن  ها 
متحــد شــویم و روح غدیــر را کــه هدایــت جهان 
 اســلامی و جلوگیــری از تفرقــه اســت، به دســت 

بیاوریم«.
آیت اللــه هاشــمی رفســنجانی افزود: »مــا هرچه 
در تاریــخ به طــرف جلــو می  رویم،  تعصــب، تنگ  
نظــری و تحجــر ضعیف تــر می   شــود و تعقل هــا 
قوی  تــر  اســتدلال  و  منطــق  و   و ســعه  صدرها 

می  شود«.
وی بــا بیــان اینکه در حــال حاضر همه فــرق باید 
حضور داشــته باشــند، تصریح کرد: »امروز دنیایی 
نیســت که بگوییم فقط تشــیع و به تنهایــی بتوانیم 
خــود را حفظ کنیــم. مالکــی، حنفی و ســایر فرق 
نمی  تواننــد به تنهایــی دنیای اســلام را اداره کنند. 
با هماهنگی می   شــود به مســائل اختلافی پاســخ 
داد. با اســناد و مدارک و چیزهایی کــه وجود دارد، 
قابل حل اســت. مقداری مربوط گذشــته اســت. 
نباید باعث تفرقه ما باشــد. مقداری مربوط به آینده 
 اســت. آن ها باید مــورد توجه باشــد و مســائل روز

 حل بشود«.

بهارنیوزنوشت:»چهشدهکهاینقدردلواپسشدهاید؟«
بعید است انقلابی که با اقتدار و تدبیر بزرگانش 36سال، توانایی اش را به جهانیان ثابت کرده، با دست دادن یک دیپلمات دچار تزلزل شود. 

در این کشور آنقدر مشکلات مهم وجود دارد که اگر روزها و سال ها برایشان دلواپس شویم باز هم زمان کم می آوریم.

پارسنیوزنوشت:»هشداراقتصادی4وزیروارتباطآنبابرجام«
به راستی اگر دولت از همراهی یک تیم منسجم اقتصادی بهره می برد، چگونه است به یکباره و یک شبه به سمت بحران مورد انذار قرار 

می گیرد. آیا جام زهر دیگری در کار است؟ چگونه است که نامه چهار به رئیس جمهوربه سرعت در رسانه ها منتشر می شود؟

فردانیوزنوشت:»ردیفبودجهاختصاصیشرکتهایغربیبرایروزنامههایاصلاحطلب«
در حالی که اغلب رسانه های داخلی به  دلیل بی رغبتی مخاطبان به مطالعه ی روزنامه ها با مشکلات مالی دست و پنجه نرم می کنند اما 

یک روزنامه اصلاح طلب به گونه ای مشکوک از تبلیغات گران قیمت شرکت های ساعت سازی معروف جهان بهره مند است.

روزنونوشت:»عقبنشینیشورایهماهنگیجبههاصلاحات«
شورای هماهنگی جبهه اصلاحات که پیشتر توصیه سید محمدخاتمی برای حضور احزاب اتحاد ملت ،ندای ایرانیان ،مجمع ایثارگران ، 

اعتدال و توسعه را رد کرده بود، از موضعش در دعوت نکردن از این احزاب عقب نشینی کرد.

نظرنیوزنوشت:»چندسوالازرئیسدانشگاهعلامهطباطبایی«
باید پرسید که آیا مسئول فضای سیاسی بسته و بی عملی تشکل های سیاسی در سال های اخیر وزارت علوم است؟ چرا وزارت علومی که 
خود در سایر دانشگاه های کشور شرایطی به نسبت مطلوب را پدید آورده است، باید مسئول اصلی فضای بسته در برخی دانشگاه ها باشد؟

عکس روزسایت نگار

 دیدار فرماندهان 
و کارکنان نیروی دریایی 
 سپاه پاسداران 
 انقلاب اسلامی و 
خانواده های آنان

خبرنامه


